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Ședința Senatului din data de: 03.04.2023
Obiectul interpelării: Decontarea serviciilor de terapie psihologică

Domnule ministru,

Sănătatea mintală reprezintă un subiect din ce în ce mai amplu discutat la nivelul
societății noastre. Ea prezintă o deosebită relevanță pentru categoria de vârstă a tinerilor,
dar crește în importanță și pentru adulți. În contextul pandemiei de Covid-19, izolarea fizică
și reducerea interacțiunilor sociale a accentuat problemele de sănătate mintală ale
românilor, așa cum arată studiile efectuate de Eurobarometrul privind sănătatea mintală,
realizat de Comisia Europeană. Conform acestor date, dacă înainte de pandemie (2016) în
medie 17% dintre persoane sufereau de afecțiuni mintale precum anxietatea sau
deprimarea, în anul 2023 numărul a crescut la 49%.

Deși statisticile sunt alarmante în ceea ce privește sănătatea mintală, statele
membre ale Uniunii Europene încă întâmpină deficiențe în asigurarea accesului pentru toate
persoanele la servicii de terapie psihologică. Conform raportului „Health at a glance in
Europe”, realizat în anul 2022 de OCDE, 49% dintre tineri nu au nevoile psihologice
îndeplinite. Acest lucru se traduce, primordial, într-o lipsă a accesului acestor tineri la servicii
de terapie psihologică.

Una dintre cele mai mari bariere în ceea ce privește accesul la servicii de terapie
psihologică pentru tineri o reprezintă cea financiară. În data de 23 noiembrie 2023 statele
membre UE au adoptat concluzii cu privire la sănătatea mintală, iar printre măsurile propuse
pentru scăderea ratei de afecțiuni mintale s-a arătat și facilitarea accesului la servicii de
sănătate mintală de către stat. În prezent, în România funcționează programul „Din grijă
pentru copii”, care asigură decontarea acestor servicii în limita a 10 ședințe de câte 50 de
minute. Cu toate acestea, măsura se arată a fi insuficientă pentru a acoperi spectrul larg de
persoane care suferă de aceste afecțiuni.
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Având în vedere informațiile de mai sus, vă adresez următoarea interpelare:

1. Din informațiile Ministerului Sănătății, care este proporția persoanelor care suferă de
afecțiuni de sănătate mintală, defalcat pe următoarele categorii de vârstă?

Categorie de vârstă Procent

14-18 ani

18-35 ani

35-60 ani

2. Care sunt măsurile pe care administrația publică centrală le ia la acest moment în
vederea facilitării accesului la servicii de terapie psihologică?

3. Care este strategia Ministerului Sănătății pentru scăderea ratei de afecțiuni mintale
de care suferă cetățenii români și ce măsuri urmează a fi adoptate în vederea
combaterii acestei probleme (precizați și în ce termene se vor propune aceste măsuri
spre adoptare)?

Vă asigur de întreaga mea disponibilitate la dialog și colaborare.

Solicit răspuns scris și pe email la adresa

Data Semnătura
03.04.2024 Silvia Dinică


